
شناسایی ۱۶ مورد نمونه مثبت  هاری
در خراسان رضوی از ابتدای سال

رئیس اداره بهداشــت و مدیریت بیماری های دامی دامپزشــکی خراسان 
رضوی با بیان اینکه در ســه ماه ابتدای ســال جاری ۱۶ نمونه مثبت هاری در 
استان شناسایی شد، گفت: ۹ مورد آن مربوط به سگ و ۷ مورد دیگر مربوط به 

حیوانات دیگر از جمله شغال، روباه، گربه، گاو، گوساله، بز ... است.
محمدرضا بهروزیان در خصوص کنترل بیماری هاری در خراســان رضوی 
اظهار کرد: کنترل این بیماری نیازمند همکاری بین بخشــی شامل سه ضلع 
است.وی با برشــمردن اضلاع کنترل بیماری هاری افزود: یک ضلع این مثلث 
اداره کل دامپزشکی در واکسیناسیون سگ های صاحب دار، ضلع دیگر سازمان 
محیط زیست با مسئولیت کنترل بیماری در حیات وحش و ضلع سوم سازمان 
شــهرداری ها در کنترل جمعیت ســگ های بدون صاحب است. این سه ضلع 
باید کار خود را به درســتی انجام دهند و در کنار این ها وزارت بهداشــت نیز 

واکسیناسیون افراد در معرض خطر را بر عهده دارد.
به گزارش ایســنا رئیــس اداره بهداشــت و مدیریــت بیماری های دامی 
دامپزشکی خراســان رضوی در خصوص اقدامات برای درمان فرد مورد گزش 
حیوانات مشــکوک به بیماری هاری، بیان کــرد: اگر فردی مورد گزش حیوان 
مشکوک به بیماری هاری قرار گرفت، باید سریعا به نزدیکترین مرکز بهداشت 
در ۲۴ ســاعت اول مراجعه کند تا واکســینه و در صــورت صلاحدید و لزوم 
ســرم درمانی شــود.بهروزیان در خصوص واکسیناسیون سگ های صاحب دار 
طی ســال جاری در خراسان رضوی بیان کرد: اداره کل دامپزشکی با توجه به 
وظیفه ذاتی خود در استان واکسیناسیون سگ های صاحب دار و نمونه برداری 
از موارد مشــکوک به هاری را بر عهده دارد. در همین راستا طی سال ۱۴۰۲، 
۹۰ هزار قلاده سگ واکسینه شده و این میزان ۱۲۶ درصد بیش از پیش بینی 
واکسیناسیون ) ۷۰ هزار واکسیناسیون( برای سال گذشته بوده است. وی ادامه 
داد: در ســه ماه ابتدایی ســال جاری ۳۵ هزار قلاده سگ در خراسان رضوی 
واکسینه شده است که ۱۱۵ درصد بیش از پیش بینی برای مدت مذکور بوده 
است. همچنین در سه ماه ابتدای سال جاری ۱۶ نمونه مثبت هاری در استان 
شناسایی شد که ۹ مورد آن مربوط به سگ و ۷ مورد دیگر مربوط به حیوانات 
دیگر از جمله شغال، روباه، گربه، گاو، گوساله، بز ... است.بهروزیان در خصوص 
اقداماتی که افراد باید در مواجهه با بیماری هاری باید انجام دهند، گفت: افراد در 
معرض خطر مانند دامداران و افرادی که با سگ و گربه در تماس هستند حتما 
باید واکسن هاری را دریافت کنند. همچنین افراد برای واکسیناسیون سگ های 
خانگی باید به دامپزشــکی مراجعه کنند، البته برای سگ های گله و نگهبان، 

همکاران ما مراجعه می کنند و واکسیناسیون رایگان انجام می دهد.

ضرورت مجهز شدن ۱۰۰ حلقه چاه بجستان
به نیروگاه های خورشیدی

فرماندار شهرستان بجستان، با توجه به کمبود انرژی در تابستان مجهز شدن 
۱۰۰ حلقه چاه این شهرســتان به نیروگاه های خورشیدی برای جلوگیری از 
قطعی برق را ضروری دانست. حسین حیدری در حاشیه بازدید از شروع نصب 
اولین نیروگاه خورشیدی ۱۰ کیلوواتی در چاه عمیق آخوندی منطقه فخرآباد 
بجستان در گفت و گو با ایسنا اظهار کرد: تلاش می شود با تأمین برق مورد نیاز 
چاه موتورهای کشــاورزان از طریق این نیروگاه خورشیدی دیگر شاهد قطعی 
برق در شهرســتان نباشیم.وی بیان کرد: ابتدای ســال ۱۴۰۳ وقتی که مقام 
معظم رهبری امسال را به نام »جهش تولید با مشارکت مردم« نام گذاری کردند 
تمام تلاش خود را در تحقق این شــعار به کار گرفتیم که ایجاد این نیروگاه با 
مشــارکت کشاورزان در همین راستا است. فرماندار شهرستان بجستان اذعان 
کرد: کشــاورزان شهرستان بجستان در تحقق شعار سال تلاش خود را به کار 
گرفته انــد، در همین خصوص طی هماهنگی های به عمل آمده بعد از تکمیل 
شدن نصب پنل های خورشیدی دیگر برق این چاه موتور قطع نخواهد شد.وی 
با بیان اینکه راه اندازی این نیروگاه به تأمین انرژی در کشور هم کمک خواهد 
کرد، گفت: امیدواریم این نیروگاه الگویی شــود برای ســایر کشاورزان تا ۱۰۰ 
حلقه چاه شهرستان به پنل های خورشیدی مجهز شوند.حیدری افزود: قبلًا اگر 
قرار بود چنین پروژه ای انجام شود چندین ماه زمان نیاز داشت تا کاربری زمین 
تغییر کند اما امروز با پیگیری های صورت گرفته در کمترین زمان ممکن این 
اقدام انجام شــد.وی با اشاره به اینکه تمامی ادارات شهرستان موظف هستند 
برای تولید انرژی به کشاورزان کمک کنند، ادامه داد: پیرو مصوبه وزیر نیرو در 
اردیبهشت ماه برای تأمین برق چاه موتورها از طریق انرژی های خورشیدی این 

موضوع در دستور کار شهرستان قرار گرفت.
 به گزارش ایسنا، فرماندار شهرستان بجستان خاطرنشان کرد: با همکاری 
خود کشاورزان موضوع نصب پنل های خورشیدی در شهرستان مطرح و مقرر 
شد اگر بتوانند ۸۰ درصد مصرف داخلی خودشان را تأمین کنند از قطعی برق 
چاه موتور جلوگیری خواهد شد.وی گفت: با توجه به اینکه شهرستان بجستان 
در انرژی های خورشــیدی از ظرفیت خوبی برخوردار اســت سایر کشاورزان 
نیز می توانند به این طرح بپیوندند.حیدری با بیان اینکه تاکنون شــرکت برق 
شهرســتان با کشاورزان ۵ قرارداد منعقد نموده است، تصریح کرد: نیروگاه ۱۰ 
کیلو وات اولین نیروگاه خورشیدی شهرستان بجستان است که توسط یکی از 

کشاورزان احداث می شود.

باستان شناسان 
سراغ گورستان ۲۸۰۰ ساله قلایچی رفتند

باستان شناسان کاوش در گورستان ۲۸۰۰ ساله قلایچی بوکان را آغاز کردند. 
این گورستان مربوط به پادشاهی ماناها است که تا به حال کاوش نشده است.

تپــه قلایچی مربوط به عصر آهن اســت که در اســتان آذربایجان غربی، 
شهرســتان بوکان و در روستای قالایچی واقع شده است. قلایچی همان جایی 
اســت که در اوایل دهه ۱۳۶۰خورشــیدی مورد تاراج گسترده قاچاقچیان و 
حفــاران غیرمجاز قرار گرفت.از مهم تریــن این آثار به یغما رفته به ۵۱ قطعه 
آجر لعابدار می توان اشــاره کرد که در ســال ۱۳۷۰ در انباری در بندر چیاسو 
)نزدیک مرز ســوئیس و ایتالیا( از ســوی خانواده ای ایرانی برای فروش عرضه 
شــد. دکتر جان کرتیــس در مقام موزه دار از مــوزه بریتانیا وقتی در ۱۷ مهر 
۱۳۷۰ خورشیدی از این آثار بازدید کرد تا در صورت امکان، موزه بریتانیا آن ها 
را خریداری کند، متوجه شــد این آثار متعلق به فرهنگ »مانایی« و محوطه 
قلایچی اســت و باید به ایران بازگردانده شود. روند حقوقی برای استرداد این 
مجموعه با مشارکت دکتر جان کرتیس، کشور سوئیس و دستگاه دیپلماسی و 
میراث فرهنگی ایران حدود سه دهه طول کشید تا سرانجام در واپسین روزهای 

آذرماه سال ۱۳۹۹ به ایران تحویل داده شد.
از قلایچی آجرهای لعابدار بیشتری کشف شده است که نشان دهنده اهمیت 
بالای قلایچی و به احتمال زیاد این منطقه همان شــهر »زیرتو« یا »ایزیرتو« 
پایتخت مانایی ها است.گفته می شود محوطه قلایچی در فاصله سال های ۱۳۶۴ 
تا ۱۳۸۵ به سرپرســتی اسماعیل یغمایی و بهمن کارگر حدود ۹ فصل کاوش 
باستان شناسی شده اســت. با این وجود گورستان قلایچی هرگز کاوش نشده 
است.  پژوهشگاه میراث فرهنگی و گردشگری اکنون و در پی آسیب  های وارده 
به گورســتان قلایچی بوکان، مجوز کاوش این محوطۀ مربوط به دورۀ ماناها را 

صادر کرده است.
به گزارش ایسنا، یوسف حسن زاده، که سرپرست کاوش گورستان قلایچی 
با این اشاره که محوطۀ قلایچی مربوط به پادشاهی ماناها در ۲۸۰۰ سال پیش 
اســت و آوازۀ آن با آجرهای لعابداری که از این محل به دست آمده بود بر سر 
زبان ها افتاد، گفت: با وجود ۹ فصل کاوش باستان شناسان در محوطۀ قلایچی، 
اما گورستان قلایچی فرصت کاوش نیافته بود. کاوش های اخیر، به عنوان فصل 
نخست پژوهش باستان شناسی در این گورستان، با حمایت گستردۀ شهرداری 
بوکان و مشارکت اداره کل آذربایجان غربی آغاز شد. در این پژوهش ها، ساختار 
معماری گورها و شــیوه های تدفین مردمان دورۀ مانا بررسی می  شود.او اظهار 
کرد: اینکه هنرمندان ســازندۀ بنا و آجرهای لعابدار قلایچی چه کسانی بودند، 
پرســش مهمی است که باستان شناســان امیدوارند با بهره گیری از مطالعات 
آزمایشــگاهی بتوانند به آن پاسخ دهند.حســن زاده گفت: امیدواریم محوطۀ 
قلایچی و گورســتان آن به مجموعه ای گردشــگری تبدیل شــود و مدیریت 
شهری بوکان با نظارت میراث فرهنگی بتواند از آن بهره برداری و حمایت کند.
بنابر گزارش روابط عمومی این پژوهشگاه، کاوش باستان شناسی در گورستان 
قلایچی با مجوز پژوهشگاه میراث فرهنگی و گردشگری و با حمایت شهرداری 
بوکان و اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان آذربایجان 

غربی انجام می شود.

خراسان رضوی

آذربایجان غربی

آغازی برای ورود خودروهای 
برقی به کرمان

گروه شهرســتانها: خبر تصویب خرید ۳۰ دستگاه 
خودرو برقی توسط شهرداری کرمان در تحقق سیاست های 
توسعه اســتفاده از خودروهای با آلایندگی صفر همچون 
سراســر کشور این روزها در کلانشــهر کرمان نیز شنیده 
می شــود که ناظران، آن را شــروع خوبی بــا برکات زیاد 

توصیف می کنند.
 در گام نخست خرید خودروهای برقی مورد استفاده در 
شــهرداری و سپس برنامه جایگزینی تاکسی های فرسوده 
با خودروهای برقی در شــهر کرمان از برنامه های مدیریت 
شهری این دوره است که انتظار می رود در صورت عملیاتی 
شدن آن، شــروع گام های بسیار بلند و مناسبی با اهداف 

چشم انداز باشد.

مسئولان تکلیف آرامستان دارالسلام
را مشخص کنند

رئیس کمیســیون فرهنگی، سومین حرم اهل  بیت)ع( 
و گردشــگری شورای اسلامی شهر شیراز گفت: آرامستان 
دارالسلام شــیراز ظرفیت بی نظیری در حوزه گردشگری 
و زیارت اســت که اختلاف نظر شهرداری، اوقاف و میراث 

فرهنگی عامل شده به سرانجام نرسد.
محمدرضا هاجری در یکصد و پنجاه و هشتمین صحن 
علنی شورای شهر شیراز با اشــاره به  برگزاری جلسه ای 
با حضور نماینــده ولی فقیه در فارس، اســتاندار فارس، 
فرماندار شیراز، نمایندگان مجلس شیراز، مسئول دستگاه 
قضائی، شورا و شهرداری و اوقاف و میراث فرهنگی،تکلیف 
آرامستان دارالسلام را به سرانجام برسانند و با تقسیم کار، 
این ظرفیت بی نظیر از پاتــوق کارتن خواب ها ، معتادان 
متجاهر و ... خارج و به رونق حوزه گردشــگری و زیارت با 
مدیریت کارآمد برســانند.عضو شورای شهر شیراز با اشاره 
بــه اینکه یکی از راه های حفظ و صیانــت از باغات داخل 
شیراز،تبدیل باغات به منطقه گردشگری فرهنگی،تفریحی 
و هنری  و ورزشــی است، ابراز کرد: باغ پرندگان،باغ موزه 
قرآنی،باغ شعر، باغ موزه نگارگری، باغ ورزش باستانی، باغ 
کتاب، باغ رســتوران، باغ گل، باغ آموزش شهروندی، باغ 
کودک، باغ ســالمند و دهها نمونه دیگر که بعضی مصوبه 
اجرایــی دارد و بعضی نیــاز به مصوبــه دارد؛ می توان با 
استفاده از ظرفیت مشــارکت مردم محلات مربوطه،باغ ها 

را فعال،حفظ وگسترش داد.
به گزارش ایلنا، به گفته هاجری می بایست باغات برای 
مالکین تولید ثروت کنند تا میل به حفظ و صیانت از آنها 
تقویت شود.وی با اشــاره به اینکه بی توجهی به مطالبه، 
توقعات و خواســته های باغ ها که بعضــی میراث اجدادی 
آنهاســت راه به جایی نمی برد، خاطرنشان کرد: از طریق 
بودجه های ملی،زمین های تفکیکی منابع طبیعی، مسکن 
و شهرسازی، شهرداری، طرح جامع، میدانی،کاربردی و... 
تهیه تا باغات سبز افتخار آمیز شیراز حفظ و صیانت شود. 
به گفته هاجری بدون مشارکت و توجه به خواسته باغداران، 
نمی توان قدم از قدم برداشت، شورا و شهرداری با اختصاص 
بودجه بیش از ۱۰۰۰ میلیارد تومان به صحنه آمده،منابع 
دیگر هم به کمک بیایند تا در عمل، شاهد حفظ و صیانت 

از باغ ها باشیم.

کرمان

فارس
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زیســت  محیط  حفاظت  مدیرکل 
تالاب  تامین حقابه  اصفهان،  اســتان 
بین المللی گاوخونی و گسترش حمل و 
نقل عمومی را برای کاهش آلودگی هوا 

ضروری خواند.
آلودگی  احمدرضا لاهیجــان زاده گفت: 
هوا یکی از چالش های مهم محیط زیستی 
کلانشــهر اصفهان و شــعاع ۵۰ کیلومتری 
آن اســت که عوامل مختلفــی بر روی آن 
تاثیر دارد.وی با بیان اینکه مردم این خطه 
آلودگی هوا را در فصل های مختلف ســال 
مشــاهده می کنند، اظهار کــرد: توان بوم 
شــناختی)اکولوژیکی( اصفهان برای تهویه 

هوا بسیار محدود است.
لاهیجــان زاده با اشــاره بــه تحقیقات 
هواشناســی، اضافــه کــرد: در ۸۰ درصد 
روزهای سال در اصفهان با سکون هوا مواجه 
هســتیم و باد موثر که سبب جابه جایی هوا 
شــود، وجود ندارد.وی با بیان اینکه شــهر 
اصفهان به دلیل موقعیت جغرافیایی خاصی 
که دارد در اراضی پســت قرار گرفته است، 
گفت: رشــته کوهی در اطــراف آن وجود 
دارد و بــاد افقــی نیز در این فضــا نداریم 
که در نتیجه ســبب محبوس شــدن هوا و 
آلاینده های ناشــی از عوامل مختلف مانند 

خودرو و صنعت در محیط شهر می شود.
مدیر کل حفاظت محیط زیســت استان 
اصفهان به کاهش میزان بارندگی در ۲ دهه 
گذشته و خشکسالی نیز اشاره و خاطرنشان 
کرد: بارش های موجود نتوانســته است به 
بهبود کیفیــت هوا کمک کند.لاهیجان زاده 
با بیان اینکه فضای شــهری اصفهان برای 
جمعیت محدود و تعریف شده ای، ظرفیت 
دارد، تصریح کرد: اما در ســال های گذشته 
جمعیــت زیادی در شــعاع ۵۰ کیلومتری 
اصفهان جذب شده است بطوریکه نزدیک به 
۷۵ درصد از جمعیت استان در این محدوده 

زندگی می کنند.
وی افزود: حــدود ۹۰۰ هزار دســتگاه 
خــودرو و ۶۰۰ هــزار موتور ســیکلت در 
اصفهان تردد می کند که اگر سه برابر بودن 
میزان آلایندگی موتور ســیکلت نسبت به 
خودروی استاندارد را در نظر بگیریم مانند 
این است که در شــهر اصفهان حدود ۲.۵ 
میلیون خودرو داشته باشیم.لاهیجان زاده با 
بیان اینکه کیفیت خودروهای تولید داخل 
با اســتانداردهای روز دنیا هنوز فاصله دارد، 
خاطرنشــان کرد: صنایــع کوچک و بزرگ 
زیادی نیز اطراف اصفهان را احاطه کرده اند 
و در روزهای سرد سال با تراکم آلودگی هوا 

و پدیده وارونگی دما مواجه می شویم.
مدیرکل حفاظت محیط زیســت استان 
اصفهان گفت: آنچه که در ســال های اخیر 

به معضــل آلودگی هوای اصفهــان اضافه 
شد، خشکی تالاب گاوخونی است بطوریکه 
از دســت رفتن رطوبت در بســتر تالاب و 
محیط اطرافش ســبب تبدیل شدن آن به 
کانون گرد و غبار شــده است.لاهیجان زاده 
با بیان اینکه در شرق اصفهان به سمت اژیه 
و کوهپایــه نیز از قدیــم، کانون های گرد و 
غبار داشتیم، افزود: مساحت این کانون ها به 
دلیل خشکسالی در ۱۰ سال اخیر گسترش 
یافته اســت و وزش باد سبب هجوم گرد و 
غبار از کانون های مذکور به ســمت شــهر 
اصفهان بویژه در فصل های بهار و تابســتان 
و افزایش آلودگی هوا می شــود.وی تصریح 
کرد: مسائلی مانند سوخت فسیلی خودروها 
و صنایع نیز به ما هشدار می دهد که اگر در 
حوزه حمل و نقل عمومی کار گســترده ای 
نکنیم و حقابه تالاب بین المللی تامین نشود 
در مدیریت آلودگی هوا موفق نخواهیم بود.

پروژه قطار شهری اصفهان به 
اعتبارات ویژه نیاز دارد

وی گفت: با توجه به اینکه بارگذاری های 
انجام شــده بیشــتر از تــوان قابل تحمل 
کلانشــهر اصفهان است بنابراین باید برخی 
از پروژه هــا مانند گســترش حمــل و نقل 
عمومی و قطار شهری بطور ویژه دنبال شود.
مانند  پروژه هایی  اینکه  افزود:  لاهیجان زاده 
خط قطار شــهری اصفهان به بهارســتان، 
مبارکه و شــاهین شــهر در قالب اعتبارات 
جاری شــهرداری ها اجرا شود به پیشرفت 
آنها کمک چندانی نمی کند بلکه به اعتبارات 
ویژه نیــاز دارد.وی با تاکید بــر اینکه اجرا 
شدن این طرح ها به کاهش تردد خودروها 

و آلودگی هوا کمک بسیاری می کند، ادامه 
داد: این موارد باید مصوب و تعریف شــده 
باشــد تا هر دولت و شــهرداری که سر کار 
می آید اولویت آن راه اندازی قطار شــهری 
اصفهان به سمت شهرهای اطراف و صنعتی 

باشد.
به گــزارش ایلنــا، مدیــرکل حفاظت 
محیط زیســت استان اصفهان با بیان اینکه 
ما از ســرعت پیشــرفت آلودگی هوا عقب 
هستیم، خاطرنشان کرد: بر اساس مطالعات 
دانشگاهی، آلودگی هوا ســالانه میلیون ها 
دلار بــه اصفهــان خســارت وارد می کند 
و بر ســلامتی مردم نیز تاثیرگذار اســت.
لاهیجان زاده به قانون هوای پاک نیز اشاره 
و تصریح کرد: ۲۳ دســتگاه اجرایی در این 
قانون مکلف به انجام وظایف مشخص شده 
برای کاهش آلودگی هوا هســتند و وظیفه 
ســازمان حفاظت محیط زیست، راه اندازی 
ایستگاه های سنجش کیفی هواست اما عده 
ای همه مسوولیت ها را به گردن این سازمان 

می اندازند.
وی بــا تاکید بر اینکه ایــن دیدگاه باید 
اصلاح شــود، افزود: لازم است وظایف همه 
دســتگاه های اجرایی در قانون هوای پاک 
مورد مطالبه باشــد و بطور جدی پیگیری 
شود بعنوان مثال اگر میزان مصرف سوخت 
خودروهای تولید داخل به حد اســتاندارد 
و مطلوب برســد، در مصــرف بنزین صرفه 
جویی می شــود و حتی می توان بخشی از 
آن را صــادر و درآمد حاصــل از آن را برای 
اجرای پروژه هایی مانند قطار شهری هزینه 
کرد.مدیرکل حفاظت محیط زیست استان 

اصفهان خاطرنشــان کرد: اقدامات بزرگ و 
زیادی نیز در ســال های اخیر برای کاهش 
آلودگی هوا اصفهان انجام شــده اســت از 
جمله ســاماندهی واحدهــای تولید آجر، 
عملیــات اجرایی خط دوم مترو کلانشــهر 
اصفهــان، خروج واحدهــای ریخته گری از 

داخل شهر و توزیع سوخت استاندارد.
کلانشهر اصفهان بدلایلی از جمله وجود 
برخی صنایع آلاینده در شعاع ۵۰ کیلومتری 
آن، تردد روزانه حدود یک میلیون دستگاه 
خودرو، شــرایط جغرافیایی و اقلیمی و کم 
بودن وزش باد با چالش آلودگی هوا مواجه 
اســت.تالاب بین المللی گاوخونی در شرق 
اصفهــان یکــی از بزرگتریــن و مهمترین 
تالاب های ایران محســوب می شود و حقابه 
آن در ســال ۱۷۶ میلیون متر مکعب است.
این تالاب پیش از آغاز خشکسالی های اخیر، 
علاوه بر ایجاد فضای فرحبخش در شــرق 
اصفهان، مأمن پرنــدگان مهاجر و جانوران 
آبی و منبع درآمد و آســایش ساکنان این 
منطقــه بود اما بدلیل کمبــود منابع آبی و 
نرســیدن آب زاینده رود بــه آن در معرض 
خشــکی قرار گرفت؛ طبق آخرین گزارش 
حفاظت محیط زیست اســتان اصفهان در 
زمــان حاضر حدود ۲ درصد ســطح تالاب 

بین المللی گاوخونی مرطوب است.
به گفته کارشناســان، ادامــه این روند 
می توانــد تــالاب بین المللــی گاوخونی را 
بــه کانون تولیــد گرد و غبــار تبدیل کند 
و تا شــعاع ۵۰۰ کیلومتــری خود را تحت 
 تاثیر قــرار دهــد بنابراین تامیــن حقابه 

آن ضروری است.

مدیرکل امور کمیســیون های ســازمان 
پزشکی قانونی کشور گفت: در سال گذشته 
۷۸ هزار جســد و متوفــی از طرف مراجع 
قضایــی برای تعیین علت فــوت به مراجع 
پزشــکی قانونی سراسر کشــور ارجاع شده 

است.
بابک سلحشــور روز گذشــته در آیین 
افتتاح ساختمان پزشکی قانونی شهرستان 
اســدآباد، از ارجاع دو میلیــون و ۱۵۰ هزار 
نظر کارشناســی برای مراجع سراسر کشور 
در سال گذشته خبر داد و اظهارکرد: بخشی 

از عملکرد ســازمان پزشــکی قانونی کشور 
در ســال ۱۴۰۲ به اعلام نظر کارشناســان 
برمی گردد.وی افزود: در ســال گذشــته دو 
میلیون و ۱۵۰ هزار نظر کارشناســی برای 
مراجع قضایی سراسر کشور ارسال شده که 
از این تعداد نظر کارشناســی ارسال شده به 
مراجع قضایی بیــش از یک میلیون و ۱۸۰ 
هزار مورد آن مربوط بــه معاینات بالینی و 
انواع آن و ۱۵۰ هزار نظر کارشناسی نیز در 

حوزه آزمایشی سراسر کشور بوده است.
وی با بیان اینکه همچنین از طرف مراجع 

قضایی سال گذشته ۷۸ هزار جسد و متوفی 
برای تعیین علت فوت به مراجع پزشــکی 
قانونی ارجاع شده است، خاطرنشان کرد: ۳۴ 
هزار پرونده کمیسیون در رشته های مختلف 
قصور، معاینات، علت فوت و روانپزشــکی به 
پزشک قانونی ارجاع شده و نظریه کارشناسی 
در این خصوص بــرای مراجع قضایی صادر 
شده اســت.رئیس کل دادگســتری استان 
همــدان هم در این جلســه، اظهار کرد: در 
برخــی از پروژه ها ضرورت دارد مقام قضایی 
از باب استفاده از کارشناسان ارجاع موضوع 

را به کارشناسان پزشک قانونی انجام دهد .
بهــروز محمدی فر افزود: وقتی پزشــک 
قانونی در دسترس باشد و ساختمان پزشک 
قانونی که در هر شــهر وجود داشــته باشد 
تسریع کار رسیدگی به پرونده راحت تر شده 
و پزشــک قانونی سریع تر اظهار نظر خود را 
برای رســیدگی به پرونده به مرجع قضایی 
مورد نظر ارائه می دهد.وی خاطرنشان کرد: 
وجود پزشک قانونی در هر شهرستان موجب 
دسترسی آســان تر مردم آن شهر به پزشک 
قانونی و کاهش خطــرات راه، جلوگیری از 
اتلاف وقت و موجــب افزایش رضایتمندی 

مردم در امور خواهد بود.

به گزارش ایسنا، مدیرکل سازمان پزشکی 
قانونی اســتان همدان نز در ادامه گفت: بعد 
از ۱۰ سال پزشک قانونی اسدآباد با اعتباری 
افزون بر ۶.۵ میلیارد تومان امروز به افتتاح و 
بهره برداری رسید.محمد مالمیر حدود عرصه 
ساختمان پزشکی قانونی را ۸۱۶ متر با ۲۹۰ 
متر مربع بنا برشمرد و افزود: این ساختمان 
دارای اتاق معاینات پزشــک مردان و زنان و 
سالن تشریح بوده که معاینات اجساد از این 
پس در این ســاختمان در شهرستان انجام 
خواهد شــد.فرماندار شهرستان اسدآباد هم 
در این آیین اظهار کرد: کلنگ زنی و عملیات 
اجرایــی پروژه ســاختمان پزشــک قانونی 
شهرستان اسدآباد در سال ۱۳۹۴ آغاز شده 
و برای این طرح اعتباری افزون بر ۶.۵ میلیارد 

تومان هزینه شده است.
حســین علی شرکایی با اشــاره به اینکه 
اعتبارات شــده از محل ســفر به این پروژه 
از نقــش مؤثری در تکمیــل و بهره برداری 
این طرح برخوردار بوده اســت، تصریح کرد: 
از این میزان اعتبار ســه میلیارد تومان آن 
به اعتبارات مصوبات ســفر و مابقی از محل 
اعتبارات اســتانی بوده که بــرای این پروژه 

هزینه شده است.

استاندار کرمانشاه با اشاره به کاهش 
۵۰ درصدی نرخ بیکاری استان نسبت 
به سال ۱۳۹۵ گفت: متاسفانه کارهای 
تلنبار شده بسیاری از دهه ۹۰ در استان 
به جا مانده که علی رغم کار جهادی طی 
سه سال گذشته هنوز هم ادامه دارد و 
نشــده  جبران  هنوز  ماندگی ها  عقب 

است.
محمدطیــب صحرایی در نشســت هم 
اندیشــی مصلحین و حکمین قرآنی با بیان 
اینکــه در زندگی دو نــگاه الهی و غیرالهی 
وجود دارد، گفــت: در نگاه غیرالهی، نهایت 
افق دید بشــر به قوانین ختم شده و حد و 
مرز قانونی برای اعمال و رفتار بشــر تعیین 
می شود، اما در نگاه الهی قانون یک ضرورت 
است، اما فضایل اخلاقی از آن بالاتر است.وی 
افزود: قانون خوب راهگشا است، اما بالاتر از 
آن اخلاق و فضایل انسانی و رضای خداوند 
است که باعث می شــود انسان هیچگاه در 
هیچ مرحله ای به بن بســت نرسد.صحرایی 
گفت: در اســلام قوانین مشــخص شده اند. 
بطور مثال برای قتل، مجازات قصاص تعیین 
شــده، اما در قرآن کریم بــه بالاتر از قانون، 
یعنی فضایل اخلاقی مانند گذشت و بخشش 
اشاره شده و می فرماید که اگر ببخشید برای 
شما بهتر است، یعنی حق و قانون مشخص 

شــده، اما افراد به گذشت و بخشش توصیه 
شــده اند. بنابراین ما بایــد در کنار معرفی 
قانون به جامعه، مــردم را با فضایل اخلاقی 
آشنا کنیم. فضایلی که حد و مرزی برای آنها 
وجود ندارد، بطور مثال هیچ کس نمی تواند 
بــرای مهربانی یا گذشــت، حــد و مرزی 
مشخص کند. صحرایی گفت: کار با ارزشی 
که یک مصلح، یک ریش سفید و یا معتمد 
انجام می دهد این اســت که ســطح فضایل 
اخلاقی را در جامعه بالا می برد و اگر بتوانیم 
این مسیر را تقویت کرده و حرکت در آن را 
تسریع کنیم بسیاری مشکلات و چالش های 
جامعه حل می شود.اســتاندار کرمانشاه در 
ادامه با بیان اینکه یکی از راهکارهای کاهش 
آسیب های اجتماعی درجامعه بهبود وضعیت 
معیشتی و ساختن یک زندگی آبرومند برای 
افراد اســت، گفت: در این زمینه تلاش های 
بســیاری در دولت شــهید رئیسی صورت 
گرفت اما به دلیل انباشت مشکلاتی که سالها 
روی هم تلنبار شــده بــود، کارهای زیادی 
هنــوز باقی مانده کــه امیدواریم یک دولت 
خدمتگذار روی کار آمده و این مسیر را ادامه 
دهد.صحرایی به عملکرد دولت سیزدهم در 
حوزه ایجاد اشتغال در استان اشاره و تصریح 
کرد: بیکاری بزرگترین معضل استان است و 
دهه ۹۰ دهه دشواری برای استان بود، چرا 

که کرمانشاه در این دهه، شش سال رتبه اول 
بیکاری کشور را داشــت و سال ۱۳۹۵ نرخ 

بیکاری استان به ۲۲.۵ درصد رسید.
وی افزود: خوشــبختانه بــا آمدن دولت 
سیزدهم و تاکیدات بسیار شهید رئیسی برای 
حل مشکل بیکاری استان، به یاری خداوند 
وضعیت تغییر کرد و سال ۱۴۰۱ توانستیم 
نرخ بیکاری استان را به ۱۴.۲ درصد و سال 
گذشته به ۱۲.۳ درصد برسانیم، یعنی عملا 
نرخ بیکاری استان نســبت به سال ۱۳۹۵ 

نصف شد.
وی افزود: این ســیر کاهشی درحالیست 
که هنوز هم به دلیل کم کاری های گذشته و 
عقب ماندگی های یک دهه، بازهم با میانگین 
کشوری فاصله داریم و هنوز وضعیت بیکاری 
در استان مســاعد نیست و باید بتوانیم این 
نــرخ را تک رقمی کنیم کــه این کار همت 
دولت بعدی را می طلبد.استاندار کرمانشاه با 

تاکید بر تقویت فرهنگ کار در استان گفت: 
کارهای اجرایی برای بهبود اشتغال در استان 
نیاز اســت، اما آنچه که در کنار این اقدامات 
نیاز داریــم، تقویت فرهنگ کار اســت.وی 
افزود: باید از همین حالا روی نســل جدید 
کار کرده و یک نسل توانمند، ماهر و باانگیزه 
تربیت کنیم که خوشبختانه دولت سیزدهم 
بــه این موضوع هم توجه ویژه ای داشــته و 
تخصیص منابع اعتباری برای تربیت نســل 
جدید و فضای تعلیم و تربیت در این دولت 
۱۰ برابر شد و طی این مدت توانستیم ۲۲۵ 
مدرسه و فضای آموزشــی جدید در استان 
احداث کرده و ۱۰۷ مدرســه کانکسی را به 
مدرسه هایی با سازه محکم تبدیل کنیم.وی 
با بیان اینکه تقویت فرهنگ کار در اســتان 
مشارکت همگان را می طلبد، گفت: در این 
زمینه مصلحین و ریش ســفیدان می توانند 

اثرگذاری ویژه ای داشته باشند.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان اصفهان مطرح کرد

ضرورت تامین حقابه تالاب گاوخونی

پزشکی قانونی اسدآباد پس از ۱۰ سال افتتاح شد

استاندار کرمانشاه: 

نرخ »بیکاری« کرمانشاه را نصف کردیم

بیش از ۹۸ درصد املاک وقفی قم 
سنددار شده اند

مدیرکل ثبت اســناد و املاک قم گفت: سال گذشته 
جزء ده اســتان برتر در تثبیت اســناد موقوفات بودیم؛ 
در حال حاضر اســناد مالکیت موقوفات منفعتی اســتان 
تثبیث و اسناد مالکیت صادر شده، لذا بیش از ۹۸ درصد 
موقوفات استان تعیین تکلیف و اسناد مالکیت صادر شده 

است.
علی جوانی مدیرکل ثبت اسناد و املاک قم اظهارکرد: 
طبق ارزیابی های انجام شــده ، قم در ســه حوزه املاک، 
اجرای اســناد رسمی و ثبت شرکت ها در سال گذشته با 
مجموع امتیاز ۱۹.۶۹ رتبه اول را در ســطح کشور کسب 
کرد.مدیرکل ثبت اسناد و املاک قم اضافه کرد: تا امروز 
اسناد مالکیت ۸۲ درصد اراضی زراعی استان صادر شده 
و در این حوزه جزء ۵ اســتان برتر هســتیم.وی با بیان 
اینکه بیشترین آمار صدور اسناد را در قانون جهش تولید 
مسکن داشــتیم، گفت: در سال جاری ۹ هزار برگ سند 
در راســتای قانون جهش تولید مســکن در استان صادر 

شده است.
به گزارش ایسنا، جوانی افزود: سال گذشته ۴۵۹ فقره 
پروانه تخصصی مشــاورین املاک و خودرو صادر شــده 
اســت.مدیرکل ثبت اســناد و املاک قم در پایان عنوان 
کرد: سال گذشته در حوزه ثبت شرکت ها، ۱۲۰۸ شرکت 
تجاری، ۶۳ شــرکت تعاونی، یک شرکت تضامنی و ۲۳۳ 

فقره موسسات غیر تجاری ثبت شده است.

قم

شناسایی ۴۴۵ مورد تغییر کاربری 
غیرمجاز اراضی کشاورزی در لرستان

فرمانده یگان حفاظت امور اراضی کشــاورزی لرستان 
از شناســایی ۴۴۵ مورد تغییر کاربــری غیرمجاز اراضی 
کشــاورزی از ابتدای سال تا کنون در این استان خبر داد 
و گفــت: برای متخلفان اخطار صــادر و عملیات متوقف 

شده است.
مســلم مویدی به طــرح برخورد بــا متخلفان تغییر 
کاربری غیرمجاز اشــاره کرد و گفت: ۴۲ مورد تبصره ۲ 
ماده ۱۰ به دنبال شناســایی ها و صــدور اخطاریه ها برای 
تغییر کاربری اراضی اجرا شده که نسبت مشابه سال قبل 

رشد چشمگیری داشته است.
او بیان کرد: بیشترین تغییر کاربری  غیرمجاز ثبت شده 
در ســامانه cms مربوط به شهرســتان  خرم آباد با ۱۵۱ 

مورد بوده است.
وی ادامه داد: استفاده از ظرفیت های فضای مجازی در 
دریافــت گزارش ها و هماهنگی با نیروهای منابع طبیعی 
و انتظامی در واکنش ســریع به متخلفان از ویژگی های 
بارز یگان حفاظت اراضی کشاورزی لرستان در برخورد با 

تغییر کاربری های غیرمجاز است.
بــه گزارش ایســنا، فرمانــده یگان حفاظــت اراضی 
کشاورزی لرستان یادآوری کرد: گشت های یگان حفاظت 
امور اراضی در استان لرستان فعالند و با گشت مستمر با 
هدف جلوگیری از تخریب و تغییر کاربری های غیرمجاز 
اراضــی با متخلفان برخورد قانونی خواهند کرد. مردم در 
صــورت دیدن هرگونه تغییر کاربــری غیرمجاز از طریق 
 https://cms.laoi.ir سامانه ۱۳۱ یا با مراجعه به نشانی

تخلف تغییر کاربری را ثبت و پیگیری کنند.

لرستان


